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Liberecký kraj poslal Ministerstvu životního prostředí ČR požadavky, které mají být do 27.
listopadu  2020  odeslány  Evropské  komisi  a  následně  polské  straně.  Tento  postup  byl
domluven na jednání mezi zástupci České republiky, Polska a Evropské komise, které se
konalo 13. listopadu 2020. Pokud Polsko na tyto požadavky nepřistoupí, je Česká republika
připravena obrátit se s předběžným opatřením na zastavení nelegální těžby na Soudní dvůr
Evropské unie. K případu se vyjádří také sama Evropská komise, a to do konce tohoto roku.

Liberecký kraj v souladu s Ministerstvem životního prostředí ČR požaduje nepokračovat v další
těžební činnosti v polském hnědouhelném dolu Turów, neboť povolení k těžbě bylo platné do
konce dubna 2020 a jeho prodloužení bylo učiněno v rozporu s unijním právem. Kraj žádá o
ukončení porušování evropských směrnic a kompenzaci škod.

„Chápeme, že polská strana nemůže v dole Turów úplně skončit s těžbou ze dne na den. Těžba ale
musí probíhat v mezích zákona, který platí pro nás stejně jako pro naše sousedy. Naším hlavním
cílem je legitimní ochrana obyvatel kraje a jejich zájmů. Především v oblasti ochrany prostředí, ve
kterém žijí,“ řekl hejtman Martin Půta.

Jedním z opatření,  které částečně vyvažuje škody vzniklé na vodách a které požaduje kraj
společně  s  ministerstvem,  je  vybudování  náhradního  zdroje  pro  zásobování  pitnou  vodu
společně se systémem likvidace odpadních vod. Takové opatření by zajistilo dodávky pitné
vody pro místní občany zejména v obci Uhelná a v sousedních územích. O navrácení vody do
krajiny by se pak měla pokusit podzemní protifiltrační stěna.

„Pro nás je stále prioritou zastavení nelegální těžby a řádné posouzení dopadů na životní prostředí.
Škody, které způsobuje dosavadní činnost dolu, jsou nesporné a doložitelné. Vedle dopadů na vodu
jsou obyvatelé i krajina denně poškozováni také zvýšenou prašností, hlukem i světelným smogem,
jelikož důl již neodděluje ani les, který zde ještě donedávna stál, ani jakákoli jiná terénní nerovnost.
Tyto  dopady by  mohl  kompenzovat  val  se  vzrostlou vegetací,  který  polská strana slíbila  našim



občanům už minulý rok, do dnes se na něm ale nezačalo ani pracovat,“ uvedl radní pro životní
prostředí a zemědělství Václav Židek.

Stávající  těžbu  není  možné  podmínkami  dodatečně  legalizovat.  Polsko  pro  možnost  další
činnosti musí přijít s návrhem, který škody na životním prostředí Libereckého kraje nepůsobí.
Podle průběhu jednání před Evropskou komisí však zatím nic nenasvědčuje tomu, že by Polsko
porušení evropských směrnic a práv České republiky chtělo uznat.

V dopise adresovaném Ministerstvu životního prostředí jej Liberecký kraj znovu vyzval, aby
informovalo Evropskou komisi o vzniku škod na životním prostředí na území ČR, aby vyčíslilo
náklady s tím spojené a odeslalo je Evropské komisi k uplatnění vůči Polsku.


